
Naloge šolskega radia v bodočnosti 
Šolski radio stopa s ponosom v novo po

slovno leto. Ob tej priložnosti se moramo 
ozreti tja v preteklost vse do težavnih počet
kov, predvsem pa se moramo ozreti v bodoč
nost in podčrtati one naloge, ki to važno usta
novo še čakajo. 

Kdor je količkaj zasledoval šolske odda
je, mora priznati, da je ustanova kljub ogro
mnim težkočam, ki so se ji stavljale na pot, 
radio toliko vpregla v službo šole. da bi bilo 
škoda, če se kukavica ne bi več oglasila v na
ših razredih. Zahvala za tako uspešno delo
vanje gre predvsem odboru šolskega radia in 
požrtvovalnim sodelavcem. Ne smemo pa 
prezreti naše radijske oddajne postaje, kate
re program se danes more kosati s programi 
vseh evropskih oddajnih postaj. Tudi radij
ska postaja je vedela ceniti važnost šolskega 

radia pa mu zaradi tega posveča vso pozor
nost in mu jo bo prav gotovo tudi v bodočno
sti. Vse, kar je bilo do danes storjenega na 
polju šolskega radia je narekovala neobhodna 
potreba. Seve je bilo poleg vse dobre volje in 
nesebičnega dela tudi mnogo faktorjev, ki so 
razvoj ovirali in zadrževali, morda ne name
noma. Denarno vprašanje je pač tudi tu ime
lo svoj ne mali del. 

Če hočemo našteti naloge, ki jih bo mo
ral šolski radio rešiti v bodočnosti, se mora
mo vsaj v grobih obrisih ozreti v že oprav
ljeno delo, ga oceniti, povedati, kaj velja, kaj 
ne, kaj bi bilo boljše in katere oddaje bi bilo 
še treba uvrstiti. 

Največjo skupino oddaj v dosedanjem 
programu tvorijo predavanja. Predaval bo ta 
ali oni o tem ali onem. Ta predavanja so bila 



v začetku delovanja šolskega radia čisto stvar 
slučajnosti. Odbor je po povabilu, ki ga je 
objavil, prejemal ponudbe sodelavcev in je bil, 
hočeš nočeš, primoran izbirati med ponudba
mi, ki so bile v začetku kaj pičle. Kmalu je 
bilo opaziti, da ta šolo predavanja, ki niso 
najboljši del oddaj, niso več povsem slučaj
na. Vedno bolj je stopalo v ospredje načrtno 
delo. Predavanja so bila slednjič tudi omeje
na in vrzeli spopolnjene z boljšim progra
mom. Šolo predavanja, ki so namenjena mla
dini, moTajo biti res nekaj prav posebnega, 
če hočemo, da dosežejo svoj cilj. Seve pa ta
kih predavanj ni vedno dovolj na razpolago. 
So učitelji, ki imajo taka predavanja priprav
ljena, pa jih ali skrivajo iz skromnosti ali pa 
so predaleč, da bi jih prebrali pred mikrofo
nom. V bodoče bo moral odbor taka predava
nja omejiti in nastale vrzeli spopolniti z od
dajami, o katerih bo govora pozneje. 

Boljša od pravkar omenjenih šolo preda
vanj so predavanja v dvoje ali troje. To so 
dialogi in razgovori. Lahko je sestaviti dialog, 
v katerem nekdo prisiljeno sprašuje, drugi pa 
navdušeno odgovarja. Take dialoge je za tem 
najlaže in najceneje izvesti med štirimi tape
ciranimi stenami, ki nimajo ničesar skupnega 
s snovjo samo. Zaradi tega tudi večina dia
logov ne vzbudi potrebnega zanimanja. Vse 
drugače pa je, če so taki razgovori spontani 
in v okolici, ki snovi odgovarja, ali so pa vsaj 
dobro maskirani s slušnimi kulisami, ki jih 
je laže postaviti kot optične. Razgovorom, ki 
so tako izvedeni, da tvorijo izseček iz resnič
nega življenja, ni kaj oporekati. Šolski radio 
to uvideva. Tudi v bodoče bo imel pred očmi 
predvsem take razgovore, ki so prav za prav 
del življenja samega. Seve bo treba paziti, 
da bo vsebina vredna, da se bo za njo pora
bila elektrika. 

Tretjo skupino oddaj tvorijo proslave. 
Od vseh mogočih proslav, ki so predpisane za 
naše šole, izbira šolski radio najvažnejše. Vse 
dosedanje proslave so bile dobro organizira
ne in so predvsem tam preko mej naše do
movine dosegle zaželeni cilj. Proslave, ki jih 
oddaja šolski radio, niso in ne smejo biti na
menjene našim šolam! Vsaka šola naj pro
slavo za sebe sama pripravi. Taka proslava ne 
sme biti nekaj podarjenega, brez truda pridob
ljenega, temveč mora biti krona in zadošče
nje za dolgotrajno in naporno delo. Da bo to 
mogoče, naj šolski radio oddaja proslave v 
času, ko so šole svoje proslave že končale. 
Če šola že hoče poslušati radijsko proslavo, 
naj to stori po že opravljeni svoji proslavi. 
Dobro pripravljena proslava na šoli — četudi 
je skromna — zaleže več kot naj slovesne j ša 
proslava skozi zvočnik. Zaradi onih pa, ki 
ne morejo prisostvovati proslavam v šoli, 
predvsem pa zaradi bratov tam preko meja, 
naj šolski radio goji oddajo proslav tudi v 
bodoče. 

Posrečen del šolskih oddaj so zanimivo
sti. V zanimivostih pa bo treba paziti na to, 
da se ne bodo izpridile in spremenile v manj
vredna predavanja, temveč da bo to kotiček, 
ki bo zbližal radio in šolo. To naj bi bil oni 
želeni trenutek, ko bi se šole čutile poveza
ne. Uvesti bo treba predvsem poročila, ki jih 
bodo otroci sami dostavljali. Izgovor, da nih
če ničesar ne prispeva, ne more držati. Vsako 
stvar — posebno pa tako — je treba organi
zirati. Poročila, ki naj se prečita jo v minutah 
zanimivosti, naj obsegajo interesantna kultur
na poročila iz posameznih krajev. Sem spada
jo tudi poročila o delu na šoli. Sem spadajo 
nasveti za šolsko in izvenšolsko delo. Uvesti 
bo treba kotiček vprašanj, ki jih bodo dostav
ljali otroci sami. Uvrstiti bo tudi redna po
ročila o knjigah, namenjenih mladini itd. itd. 
Zdi se mi, da bo vsa ura šolske oddaje pre
kratka samo za zanimivosti, kadar bo delo 
organizirano kot treba. 

Pičli ostanek oddaj je najvrednejši in ga 
je treba gojiti tudi v bodočnosti. To so odda
je mladinskih koncertov, igric, predvsem pa 
pokrajinske oddaje. Posrečena ideja. V vsem 
dosedanjem programu tvorijo mladinske po
krajinske oddaje najboljši del. Le žal da jih 
je tako malo. Vzrokov menda ni treba iskati. 

Neka šola — na primer v Halozah — 
pripravi pokrajinsko oddajo. V živem spletu 
se vrste opisi, zgodovinske zanimivosti, na
rodne pesmice, ostalo narodno blago, nekaj 
v dialektu pa nekaj kratkih reportaž pa nekaj 
šale, skratka: taka pokrajinska oddaja je del, 
časovni izseček življenja dotičnega kraja. To 
oddajo poslušajo ostale šole, poslušajo jo pri
jatelji mladine, poslušajo jo bratje preko mej 
naše domovine in rojaki naše ožje domovine, 
ki jih je borba za vsakdanji kruh nagnala si
rom države. Taka oddaja zbliža kraje, pre
mosti ovire in utrjuje narodno zavest. Če bo 
čimveč takih oddaj, si ne bomo več tuji in se 
tudi raznim razdiralnim elementom ne bo po
srečilo, da nas odtujijo. Mladina iz vse Slo
venije si s takimi oddajami poda roke in jih 
trdno sklene. Jutri bo pokrajinsko oddajo 
preskrbela druga šola, v kraju, kjer življenje 
teče drugače. Ne moremo si zamisliti boljših 
šolskih oddaj, kakor so pokrajinske. Po kon
čanih oddajah bodo šole, ki so se poslušale, 
stopile v pismen stik in se bodo pri naslednji 
oddaji še bolj združile. V pomanjkanju de
narnih sredstev za ekskurzije, ki bi jih v ljud
ski šoli moralo biti vsaj toliko, da bi otroci 
spoznali svojo ožjo domovino, so pokrajinske 
oddaje nadomestek, ki so skoraj tako dobre, 
kot ekskurzije same. Vzgojni cilj bo brez 
dvoma dosežen. 

Pri vsem navdušenju za pokrajinske od
daje pa me navdaja neka žalost. Šola oddajo 
skrbno pripravi. Pride dan, ko se pred otroke 
postavi mikrofon. Velik praznik je to. Tisoč 
ušes napenja bobniče pred zvočniki, otroci na 
šoli pa, ki prireja oddajo, so vznemirjeni. Od
daja prične. Valovi napolnijo eter. Dotaknejo 
se tridesetih, štiridesetih anten šolskih apa
ratov in par sto anten poslušalcev, ki imajo 
slučajno čas poslušati. Pol ure čistega umet
niškega užitka. Potem pa —■ mir. Valovi so 
splavali v vesoljstvo in se ne povrnejo nikdar 
več. — Ali ni škoda? Toliko študija, toliko 
priprav, toliko stroškov za pičle pol ure. Ali 
ne bi bilo bolje, če bi tako pokrajinsko od
dajo posneli na gramofonsko ploščo in zatem 
ploščo umnožili? Tako ploščo bi lahko repro
ducirali po radiu, kadar bi nas bila volja in 
kolikorkrat bi nas bila volja. Tako ploščo bi 
si lahko nabavila ta ali ona šola in jo, kadar 
bo potreba, pojačala skozi svoj radijski pre
jemnik. Danes je reprodukcija gramofonskih 
plošč tako popolna, da niti najboljši poznava
lec ne loči reprodukcije od originalnega radio 
prenosa. Take plošče bi lahko dali v prodajo. 
Ali se vam ne zdi, da bi take plošče iztisnile 
vsaj nekaj uvoženega brezsmiselnesa kiča 
sumljive vrednosti? 

Plošče pa bi nam tudi sicer zboljšale šol
ske oddaje. Če bi jih uvedli, bi bile mogoče 
reportaže, ki jih do sedaj v našem šolskem ra
diu ni bilo, vsaj pravih ne. V uvodu sem re
kel, da je treba iz programa črtati pretežno 
število šolo predavanj. Nastalo vrzel bi spo
polnili s pravimi reportažami, ki bi nam jih 
omogočila spet gramofonska plošča. Reporta
že, na katere mislim, so tiste oddaje, pri ka
terih sta mikrofon in predavatelj izven tape
ciranega studia — na primer v tovarni, v 
gozdu, na dnu vode ali kje drugje. Take re
portaže so zanimive in jih bo treba čimbolj 
gojiti. Reportaže z radijskim mikrofonom pa 
je težko izvesti. Stanejo mnogo denarja in so 
več ali manj vezane na čaB. Če pa se poslu
žimo plošče, se stvar dokaj poenostavi. Od
padejo predvsem stroški za premične elektri
čne vode, ki so za reportažo neobhodno po
trebni. S seboj vzamemo fonograf in sname
mo na ploščo to kar želimo. S tem odpade 
tudi zavisnost od časa. Če bi hoteli na orimer 
prenašati pogovor z Otonom Župančičem v 
petek ob enajstih, bi se že pojavilo vprašanje, 
čfe bo pesnik ob tej uri na razpolago. Mi ga 
pa lahko obiščemo že prej, se z njim porazgo
vorimo in besede ujamemo na ploščo. To plo
ščo bomo reproducirali, kadar nas bo volja. 
To se bo zgodilo ali preko radijske oddajne 
postaje ali skozi domač prejemnik ali v skraj
ni sili skozi gramofon. Mar ne bi bilo veselje 
v razredu, če bi se pri obravnavi neke pesmi 
oglasil glas pesnika samega? Če pri tem visi 

na steni še njegova slika, bo uspeh popoln. 
Tudi tovarn in raznih podjetij ne moremo 
obiskati kadar nas je volja. S fonografom pa 
bomo čakali na priložnost in jo izrabili. S fo
nografom se spustimo v rov in poglejmo, kaj 
dela rudar. Vprašajmo ga, kako si služi vsak
danji kruh. Obiščimo vse naše tovarne. Opi
šimo postrojenja, vprašajmo, kaj izdelujejo in 
kako, kam prodajajo, od kod dobijo surovine. 
Kako plačajo delavce. Stopimo do delavca in 
se zapletimo v pogovor z njim. Obiščimo ta
ko tudi vzorna posestva. Opišimo življenje in 
delo. Vprašajmo, zakaj pri nas ni tolik pri
delek po hektaru kakor drugod. Obiščimo de
lavca v gozdu. Pomagajmo mu zvezati splav 
in se spustimo z njim v široki svet. Stopimo 
na aerodrom, poglejmo življenje tam. Vozi
mo se z aeroplanom. Obiščimo urade, davka
rijo, katastrsko upravo, sodnijo. kaznilnico. 
Tudi odtod prinesimo s seboj sličice. Celo
kupno življenje strnimo in ga v ekscerptu 
ujemimo na plošče. Te plošče bodo tvorile 
zakladnico za šolske oddaje sedaj in v bodoč
nosti. Predstavljale pa bodo tudi kulturno za
puščino, ki si lepše ne moremo misliti. 

Pri vseh teh obiskih pa ponesimo s seboj 
še kamero za slikanje v barvah. Vse. kar smo 
videli, snemimo in umnožimo tudi slike. Te 
slike bomo razdelili šolam, da jih, kadar jih 
bodo potrebovale, projiciramo na šolske ste
ne. Saj bo treba po dvajsetih letih osvoboje
nja pričeti misliti tudi na to, da naše šole 
opremimo vsaj z najpotrebnejšimi učili, med 
katerimi mora častno mesto zavzemati pro
jektor. Pomislite sedaj na reproducirano re
portažo, ki je spremljana s slikami v narav
nih barvah. Izvedimo to čimprej, pa se bodo 
tujci k nam prišli učit. 

Pri vseh teh lepih mislih, pri vsem boga
tem programu, ki čaka ne samo šolski radio, 
temveč vse one, ki jim je mar naša mladina 
in nje bodočnost pa se kakor rdeča nit vije 
misel na sredstva, ki so za izvedbo takega 
programa potrebna. Tu so vedno težave. Ali 
— kakor nismo obupovali v še težjih časih, 
tako ne smemo obupati sedaj, ko se bliža se
dem tolstih krav. Vse je krenilo na bolje (ra
zen naših mizernih plač) pa smo trdno pre
pričani, da bo v bližnji bodočnosti vsaj del 
opisanega programa ustvarjen. Saj končno 
stroški ne bi bili tako veliki. Treba bo le de
la, nesebičnega dela celokupnega slovenskega 
učiteljstva, ki pa mora v tem svojem delu 
imeti podporo in mu nihče ne sme metati 
pod noge nolen, ker bo sicer pred zgodovino 
moralo pokazati na pravega krivca s nrstom. 

Kdo naj začne? Šolski odbor ali posa
mezne šole ali prosvetna oblast? Ne! Niti 
eden niti drugi. Začeti hvala Bogu ni treba. 
Je že začeto. Šolski odbor bo vneto delal še 
vnaprej, učiteljstvo je itak po svojih močeh 
vedno podpiralo vsako koristno akcijo, pro
svetna oblast pa bo v skrbi za dvig naših šol 
na čim večjo višino akcijo podprla oo svojih 
močeh. Vem, da opisani program ne bo ures
ničen jutri. To tudi ni potreba. Za vsako ve
liko delo je treba časa in dela pa zopet dela. 
Učitelj pa bo v tem pravcu pomagal najbolj 
s tem, da se trudi, da šola, na kateri službuje, 
čimprej dobi radijski aparat. Čim več jih bo, 
tem boljše bodo morale biti oddaje, ker bo 
poslušalo več ušes. Odbor šolskega radia pa 
naj vztraja pri svojem težavnem delu in naj 
skuša k delu pritegniti čim širši krog pro
svetnih delavcev. 

Kunst Vilim. 


